



Referat Tilgængelighedsrådsmøde

20.6.2025
Side 1 af 4

Dato: mandag den 16.6.2025 Kl. 14.30 – 17.30 Rådhuset lokale 285.

Deltagere:

Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland),
Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund),
Poul Ganslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen),
Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum),
Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid),
Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap),
Rie Ollendorff (MTM, Byrum).

Afbud: Formand Polly Dutschke (M, Byrådet)

Gæster: Maja Bundgaard Bank studerende og Ina Bækgaard, MKB.

Referat

1. Godkendt referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.

2. Erhvervs-ph.d.-projekt

Ina Bækgaard, MKB gik i gang med en erhvervs-ph.d. d. 1. marts 2025, med fokus på barrierer for kommunernes arbejde med digital inklusion (på et organisatorisk niveau).

3. Bachelorprojekt digital inklusion af ordblinde unge

Gæst Maja Bundgaard Bank.

Bachelorprojekt om digital inklusion af ordblinde unge.

I projektet indgår dels et konkret forslag til en digital løsning, der er målrettet ordblinde unge og kan understøtte deres digitale kontakt til myndighederne – og dels er der en række generelle overvejelser over og måder at arbejde med inkluderende design, som er meget inspirerende.

4. Henvendelsen fra Joke og Nauja

Der er kommet en henvendelse fra brugerrepræsentanterne Joke og Nauja med et forslag til en drejebog. Drejebogen indeholder et forslag til hvordan vi fremadrettet skal afholde brugermøder og møder i Tilgængelighedsrådet mm.

Formandskabet har svaret på henvendelsen og Mogens har efterfølgende uddybet svaret i flere mails. Materialet er fremsendt til rådsmedlemmerne sammen med dagsordenen. På mødet blev sagen forelagt.

Beslutning:

TEKNIK OG MILJØ

Byrum
Aarhus Kommune

Vejanlæg

Karen Blixens Boulevard 7
8220 Brabrand

e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff



20.6.2025
Side 2 af 4

Tilgængelighedsrådet har behandlet punktet vedrørende drejebogen og korrespondancen mellem Joke og Mogens Toustrup.

Rådet finder ikke anledning til yderligere kommentarer i forhold til de svar der er givet fra formandskabet.

5. Studietur til Oslo 2025

Evaluerings af studieturen. Fik vi noget ud af turen? Blev vi klogere?

På mødet:

Per: Vi fik forskellige ting ud af turen, både socialt i forhold til Tilgængelighedsrådets medlemmer (megafedt), og ift. den faglige del lærte vi en del. Oslo Kommune har styr på meget, men der er også ting de ikke har styr på. Hvis vi havde de samme midler, var vi meget længere i Aarhus.

Mogens: God planlægning. Fik rigtig meget fagligt ud af turen. Fin afveksling. Det var godt at mødes på tværs af faggrupper. Vi havde det sjovt. Norge har en lov der siger at de 'skal'!

Per: Vi bør have en éndags tur hvor alle Fra Tilgængelighedsrådet er med. Økonomien holdt.

Morten: Det var en rigtig god tur, også for mig der i det daglige ikke arbejder med tilgængelighed.

Jørgen: Det var en god tur.

6. Behandling af ansøgninger til tilgængelighedspuljen

Der er indkommet **fem** ansøgninger til Tilgængelighedspuljemidlerne. Se bilag:

Tilgængelighedspuljemidlerne består af følgende:

- 2024 100.000. kr.
- 2025 1.000.000 kr.
- Derudover har vi et restbeløb på 300.000. kr. som skal bruges i år.
- **I alt har vi 1.400.000 kr.** Som Økonomi i MTM gerne vil have at vi anvender i indeværende år.

Vi har yderligere to ansøgningsfrister til Tilgængelighedspuljemidlerne hhv. 1. august og 1. november 2025.

Formandskabets anbefaling:

Formandskabet anbefaler at de indkomne fem ansøgninger godkendes. Beløbet er sammenlagt på **304.000 kr.**

Hvilket betyder at vi har yderligere ca. **1.100.000** til uddeling 1. august og 1. november i indeværende år.



Formandskabet foreslår derfor, at ansøgningsbeløbet i ansøgningsdokumentet ændres fra 75.000 kr. til 100.000 kr. i indeværende år.

20.6.2025
Side 3 af 4

Derudover tilføjes ansøgningsdokumentet følgende passus: 'ansøgningen må max. fylde 2 sider inkl. Bilag'.

Beslutning:

Ansøgningsbeløbet i ansøgningsdokumentet ændres *ikke* til 100.000 kr. i indeværende år. Ansøgningsdokumentet er sendt ud i organisationen via koordinationsgruppen, så vi regner derfor med at modtage flere ansøgninger i løbet af året. Vi afvender med at hæve beløbet fra 75.000 kr. til vi har set hvor mange ansøgninger der dukker op.

Ansøgningsdokumentet tilpasses med følgende passus: 'ansøgningen må max. fylde 2 sider inkl. bilag'.

Rie sender det opdaterede dokument ud til koordinationsgruppen til videreformidling i magistratsafdelingerne.

Følgende ansøgere får tildelt midler:

- Forbedring af adgangsvej til Nordre Kirkegård
- Ombygning af shelter - Anemoneruten Egå Engsø
- Anemonerute i Møllerup skov - tilgængelighed for blinde og svagtseende
- Rock og Rul

Følgende ansøgere får ikke tildelt midler:

- Ansøgning til Tilgængelighedspuljen_3D print
- Følgende svar sendes til ansøger: Tilgængelighedsrådet kan ikke give tilskud til driftsmidler/ lønninger, jf. ansøgningsbetingelserne. I er velkommen til at søge igen, til midler til udstyr eller opkvalificering af medarbejdere eller frivillige.

Rie har efter mødet skrevet til ansøgerne.

7. Status på Enterprojektet

Der var et styregruppemøde for Enterprojektet d. 6. juni 25. Rie gav en status på mødet. Der er afklaring fra Økonomicheferne. Økonomien i projektet er nu godkendt.

ENTER projektet har forespurgt om hjælp fra Tilgængelighedsrådet / brugerrepræsentanter til den videre proces. Projektorganisationen og styregruppen har foreslået at der etableres en følgegruppe bestående af brugere og fagpersoner i forbindelse med udviklingen af løsningen.

Formålet med inddragelse af brugerne vil være følgende:

- Give input til brugerbehov og funktionalitet af produkterne
- Teste prototyper og give feedback



- Bidrage med lokal og praktisk viden om placering og behov
- Skabe legitimitet og ejerskab blandt brugere
- Følgegruppen for projektgruppen involveres ved milepæle og testfaser.

20.6.2025
Side 4 af 4

I første omgang er der brug for brugerinddragelse i forbindelse med projekterne: Handicapparkering og pauserum / bænke.

Beslutning:

Der sammensættes relevante og differentierede brugergrupper ift. de enkelte projekter.

Handicapparkering

Poul Granslev ønsker at deltage i gruppen omkring handicap-parkering. Rie finder derudover 3 brugerrepræsentanter fra listen når det bliver relevant (herunder Flemming).

Pauserum / bænke:

Rie finder 3-4 brugerrepræsentanter fra listen når det bliver relevant (herunder Alexandra).

8. Evt.

8.1. Rie ønsker at bruge andre brugerrepræsentanterne end brugere fra 'listen', til bl.a. optagelse af video om kognitive udfordringer i vores byrum. Dette blev godkendt på mødet.

8.2. Prøv-selv-kursus. Jørgen foreslår at medarbejdere der arbejder med lyd-signaler inviteres med på et kommende prøv-selv-kursus. Per: Det er tanken er at alle i Byrum skal igennem kurset. Morten: Også gerne vores medarbejdere.

Bilag:

- 25.06.16 Tilgængelighedsrådet Oplæg PHD.pptx

Næste Tilgængelighedsrådsmøde:

Dato: man d. 25. august 2025 kl. 14.30 – 17.30.